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Vážení spoluobčané,
 letošní covidový podzim zastihl naši obec při čtyřech 
rozdělaných stavbách. 
 V těchto dnech je dokončována výtvarná a keramická dílna  
v suterénu naší školy. Na první pohled se jedná o drobnou stav- 
bu za necelé 2 milióny korun. Na ten druhý, dojde v suterénu 
školy k rozšíření prostor pro výuku a zkvalitnění vzdělávání 
žáků naší školy. Zůstává jen odpovědět na otázku: „Od kdy 
budou moci školáci tyto prostory využívat, když teď nemohou 
školu navštěvovat?“ Doufejme, že to bude brzy. Paní ředitel- 
ka plánuje ukázat tyto adaptované prostory všem zájemcům  
a vězte, že se bude na co dívat. Chtěl bych touto cestou pochvá- 
lit stavební firmu Hrubé stavby s.r.o. za skvělou spolupráci při 
realizaci této zakázky. Mimochodem, tato společnost zakoupila 
bývalou cukrovarnickou váhu u krajské cesty a od příštího roku 
zde bude provozovat prodejnu zmrzliny a možná i kavárnu. 
Necháme se překvapit.  
 Výstavba Hynkovské kanalizace, mám na mysli její páteřní 
síť, pokračuje skoro podle plánu, byť se nám kvůli špatnému 
počasí trochu opozdila realizace přípojek k jednotlivým do- 
mům, které budou zakončeny revizními šachtami. Obec už má 
nový, větší bagr, pomocí kterého budou realizovány přípojky  
a septiky u domů vlastníků. Obecní bagr prokázal svoji 
potřebnost při nedávném ohrožení ze zatopení některých 
domů na Hynkově a odvodnění polí v nedalekém okolí. Je to 
šikovná mašinka, která zastane spoustu práce. Pro rychlejší  
a efektivnější provádění zemních prací spojených s poklád- 
kou septiků a potrubí by bylo dobré vybavit obecní flotilu strojů 
ještě takzvaným „bobkem“. Nákup takového stroje navrhnu 
zastupitelům při projednávání obecního rozpočtu na příští rok. 
Ohledně úprav komunikací poškozených výkopovými pracemi 
se původně uvažovalo, že je obec nechá udělat na podzim. Na 
mnoha místech, kde výkopové práce proběhly, se ukázalo, že 
podkladní vrstvy, byť byly řádně hutněné, se neustále propadají 
a je potřeba je dosypávat dalším materiálem. Má to logické 
vysvětlení. Asi po 60 až 80 cm pískové vrstvy se nachází 
vrstva jílu. Pokud dojde ke změně složení těchto vrstev, začne 
se takové místo propadat, neboť skladba zasypané kanalizační 
roury je jiná než její okolí. Do toho začala Vodohospodářská 
společnost Olomouc, po konzultaci s obcí, vyměňovat ventily 
u vodovodních přípojek k jednotlivým domům. Výměna ventilů 
bude probíhat do konce měsíce listopadu. Z tohoto důvodu se 
může stát, že v dopoledních hodinách bude pozastavena dodáv- 
ka pitné vody pro určitou část obce Hynkov. V takovém přípa- 
dě bude možné si vodu načerpat z přistavené cisterny. Žádáme 
proto občany Hynkova o trpělivost. Z výše uvedených důvodů 
jsme na kontrolních dnech rozhodli, že opravu poškozených 
komunikací necháme až na jaro příštího roku. Generální oprava 
komunikací a chodníků na Hynkově bude předmětem zadání 
vyhotovení projektové dokumentace, což by měli projednat 
zastupitelé obce při přípravě rozpočtu na příští rok.  
 Na domě č. p. 20, kde společnost JAMASTAV s. r. o. započala 

s výstavbou sedmi sociálních bytů, je každý den slyšet sbíjecí 
kladiva. Jsme zde ve fázi bourání. Podle kvality vybouraného 
betonu se zde v minulosti cementem nešetřilo. Na první pohled 
je možno vidět, že se nejedná o první rekonstrukci domu. Tato 
budova byla postavena asi před 150 lety. Na obecním úřadě 
máme projektovou dokumentaci ze 70. let minulého století, kdy 
proběhl poslední, poměrně velký stavební zásah do nosných 
konstrukcí. Mimo jiné byla vybourána původní okna, postaveny 
nové příčky, zazděny některé dveře a postaveny nové betonové 
stropy. Za uplynulý měsíc byla odtud odvezena spousta 
vybouraného materiálu. V nejbližších dnech dojde k vyzdění 
nových stavebních otvorů pro okna v průčelí budovy a podřezá- 
ní, tedy izolaci nosných konstrukcí. Společnost JAMASTAV má 
v plánu nové stavební otvory opatřit co nejdříve novými okny  
a ve stavebních pracích pokračovat i v zimním období. 
 Hned druhý den po podpisu smlouvy o dílo přistoupila 
stavební společnost SWIETELSKY stavební s. r. o. k provádění 
stavebních prací na této veřejné zakázce. Tato společnost ve 
veřejné soutěži podala nejlepší nabídku za 10 226 048, 80 Kč, 
včetně DPH. V rámci této veřejné zakázky bude postavena 
cyklostezka směrem na Senici na Hané v délce asi 800 m  
a na Skrbeň v délce 1200 m. Po mnoha letech příprav dojde 
k propojení se sousedními obcemi kvalitními cyklostezkami, 
které jistě najdou nemalého využití nejenom mezi cyklisty, ale 
také mezi vyznavači kolečkových bruslí. Část ornice z pozemků 
po kterých vedou nové cyklostezky, byla odvezena k Příkazské 
kapli. Tam vznikl val, který bude nově zatravněn a to z důvodu, 
aby se mohlo okolí kaple lépe udržovat. Část hlíny byla použita 
na terénní úpravy v obci a část byla odvezena na Hynkov, 
kde najde své uplatnění při terénních úpravách po dokončení 
výstavby kanalizace či úpravě břehů biologických rybníků. 
 Někteří z Vás si možná povšimli hromady betonů na pozem- 
ku bývalé asfaltárny, vedle vlakového nádraží. Obec tento 
pozemek odkoupila asi před 3 lety od Správy železniční  
a dopravní cesty. Uskladněné betony pocházejí převážně  
z vybourané kanalizace na Hynkově, či z jiných staveb v obci. 
Původně se tyto betony měly odvážet na skládku, na recyklaci, za 
což se musí zaplatit. Obec má v plánu tyto betony nechat podrtit 
a použít je do podkladních vrstev na chodníky a komunikace, 
čímž ušetří nemalé finanční prostředky.  
 Z důvodů restrikcí všeho druhu, které v současné době 
prožíváme, bylo rozhodnuto, že se neuskuteční Předvánoční 
Příkazy. Letos měl proběhnout již 6. ročník, troufnu si říci, že 
velmi příjemného setkání na návsi před Záložnou na počátku 
adventního období. Mimochodem Záloženský dům, jakýsi 
středobod obce, oslaví příští rok již 100 let od svého otevření. To 
by chtělo pořádnou oslavu ☺. Když se otevíral, oslavy trvaly 
celých 5 dní !
 Snad se nám alespoň podaří naplánovat rozsvícení vánoč- 
ních stromů v obou částech obce. 
 Duševní pohodu a pevné zdraví přeje

starosta 
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Marcela Prázdná

Kam mě unáší mé sny

do oblých koutů mlhy
do šedivých míst duhy

tam kde auta létají
karamboly  nemají
kde telepatie volá

ta volání jsou vřelá
kde závist vymizela
zmizla její mrtvola

lidé ji tu neznají
vzájemně se milují
vzájemný nezájem
je vymýcen rájem

tam kde není nemocí
léčbu tu mají v srdci
v srdci plném lásky
vyhrává život sázky

Co se dělo ve škole

Drakiáda

 Jako každý rok, i letos jsme pro děti uspořádali 
drakiádu. Akce se konala ve čtvrtek 24. září za pěkného 
počasí na hřišti TJ Sokola Příkazy. Každá třída soutěžila 
zvlášť a i ten, kdo nevyhrál, odešel s malou odměnou.
 Po dvou hodinách vyučování jsme se vydali na 
hřiště. Měli jsme půl hodiny, kdy jsme se mohli učit létat  
s drakem. Mezitím jsme pomohli Ondrovi sehnat surovi- 
ny na draka jménem Sáček.com. Potom už odstartovala  
1. třída, ale my jsme pořád hledali. Našli jsme namotávát-
ko na draka. Ondra si ho přivázal na jeho legendární sáček. 
Postupně pak startovala 2. a 3. třída. Pak jsme šli na řadu 
my. Připravili jsme se na start a vyběhli jsme. Ondra běžel 
se svým legendárním sáčkem. Dál šla na řadu 5. třída. Při 
druhém kole se začínalo od 5. třídy a po nich jsme šli my. 
Ondra doběhl se svým sáčkem první. Drakiáda se potom 
vyhodnotila. Pak jsme šli na oběd a domů. 

Tonda Tandler a Štěpa Chlapík

 Drakiáda se konala ve čtvrtek 24. září. Nejdřív jsme 
si to přišli natrénovat. Maminka od Marušky Mrázové 
upekla výborné sušenky a za let s drakem jsme každý 
dostali. Cenu za originálního draka získal z naší třídy 
Ondra Hejtman, protože měl sáček na provázku. Cenu 
dostali skoro všichni a všem se tam líbilo. Zůstali jsme 
tam i na poslední hodinu.

Markétka Krainová

 24. září byla drakiáda. Všichni se zúčastnili a každý 
dostal odměnu. Všichni měli krásné draky, byly tam různé 
soutěže a každý si to užil. Málo foukalo, ale draci stejné 
lítali. Bylo pěkně a hodně dětí pomáhalo. Každý drak se 

rozletěl a všichni měli radost. Někdo si vyrobil svého draka 
z papíru a někdo měl originálního draka ze sáčku. Když 
tam přišla školka, taky byly závody s draky. Někdo byl 
smutný, že nevyhrál, ale pak byl šťastný, že dostal sušenku. 
Potom jsme se vrátili do školy a byl oběd. Byl super den  
a všichni si to užili.

Pája Menšíková a Natálka Vohralíková

 „Byl jsem první ze třídy. A to jsem měl draka z Glóbusu 
a byl kvalitní. Aspoň jsme se neučili.“ 

Luky Dvořák

 „Sandě se o ceduli zasekl drak a já jí ho pomohla 
sundat. Nakonec se rozdaly diplomy.“ 

Sárinka Vlková

 „Měl jsem originálního draka a jmenoval se Sáček.
com. Byl to sáček a dostal jsem za něj diplom. Vyhrál 
Lukáš Dvořák.“ 

Ondra Hejtman

 „Ve vzduchu létalo hodně draků, ale někteří draci 
vůbec neletěli, ale to vůbec nevadilo. Byl nástup a všichni 
se vyfotili. Všichni nakonec dostali sladkosti a odešli  
s úsměvem na tváři.“ 

Lenička Bořilová

 „Draci létali i padali. Pak se začaly rozdávat ceny. 
Originálního draka vyhrál Ondra Hejtman.“ 

Otík Živec

 „Pomáhali jsme prvňáčkům. Někdo vyhrál a někdo 
ne, ale to nevadí, hlavně, že si to všichni užili a nakonec 
dostali všichni odměnu.“ 

Eliška Chybíková

 „Já jsem pomáhal se svým bratrancem, pomohli jsme 
5 lidem.“ 

Marťa Živec
Skanzen

 Ve čtvrtek, první říjnový den, navštívili žáci naší školy 
Hanácké muzeum v přírodě. Většina dětí již ve skanzenu 
byla s rodiči nebo při jiné příležitosti, i přesto se všechny 
na prohlídku těšily. Děti byly rozděleny podle tříd: prvňáci, 
druháci, třeťáci tvořili jednu skupinu a čtvrťáci s páťáky 
skupinu další. 
 Všichni jsme se postupně prostřídali při prohlídce 
venkovních i vnitřních prostor. Děti si odzkoušely práci s 
cepem, pro některé to bylo jednoduché pro jiné složitější. 
Postupně si mohly také odzkoušet, jak se obsluhovala 
mlátička obilí a fukar. Pan průvodce dětem vše vysvětlil 
a nechal je, aby si stroje prohlédly a ptaly se na to, co je 
zajímá. 
 Venku pak na děti čekalo jedno malé překvapení.  
Samy si mohly vyrobit malé vepřovice a postavit z nich 
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V naší mateřské škole v Příkazích  
je stále živo,

i přes nepříznivou situaci, která nás každý den obklopuje. 
 Máme za sebou již prvních pár dní školního roku, jež 
nám přinesly spoustu společně strávených chvil a různých 
aktivit, které si užily děti i pedagogové. Zatímco pro 
ty nejmenší je dobrodružstvím každá hodina strávená 
s  novými kamarády a paní učitelkou bez mámy a táty, 
ti starší se vždy těší na nějaký ten výlet do okolí. První 
akcí byla návštěva Sluňákova (Dům přírody v Horce nad 
Moravou), kde se děti zúčastnily vzdělávacího programu 
Paloučkem za broučkem. Děti byly nadšeny z prostředí 
lesa, ale také ze zajímavého programu, v němž se učily 
poznávat broučky a rostliny vyskytující se v Litovelském 
Pomoraví. Díky krásnému počasí a dobré náladě všech se 
výlet vydařil. Další společnou akcí byla návštěva dětského 
dopravního hřiště v Litovli. Dětem byly zapůjčeny 
dopravní prostředky (kola, koloběžky, odrážedla), na 
kterých si mohly vyzkoušet, jak zvládnou dopravní situace 
a jejich úskalí. Získaly mnoho nových informací o tom, 
jak se mají chovat jako účastníci silničního provozu. Další 
plánované akce se bohužel vzhledem k  dané situaci musí 
odložit, ale věříme, že i ve školce si užijeme spoustu 
zábavy a dobrodružství. Vždyť spokojené dítě je pro nás to 
nejdůležitější. 

Bc. Monika Mikulková, učitelka MŠ

domeček. Děti od výroby cihliček a stavění domku 
neodradilo ani chladné počasí a některé byly od bláta 
umazané dokonale. Práce jim šla pěkně od ruky a bavila 
je. Když práci ukončily, pokračovali jsme v prohlídce 
vnitřních prostor.
 Při prohlídce stavení se pak děti dozvěděly, jak se 
dříve učilo, jaké školní pomůcky se používaly, jaká 
byla cesta do školy, co se jedlo a mnoho dalšího. Paní 
průvodkyně nechala děti zasednout do lavic, prohlédnout 
si penál, obrázky, sáňky a jiné věci. Také dětem vyprávěla 
o vzpomínání stařenky Vlkové, která v zimě do školy 
nosila místo rukavic v rukách dva teplé brambory a ty jí 
pak posloužily jako svačinka. Ze skromného života našich 
předků byly děti trošku překvapené. 
 Děti ještě stihly prohlídku obytných místností 
a kuchyně, kde se dozvěděly, jaké oblečení se dříve 
nosilo, jak se žehlilo prádlo, jak se mylo nádobí a jaké 
se používalo náčiní. Venku si pak ještě mohly vyrobit 
panenku z makovice a slámy, vykreslit omalovánku  
a dostavět domeček z vepřovic. Ve čtvrt na jednu jsme se 
vrátili do školy na oběd. Domeček z vepřovic je vystavený 
v naší škole, až budete mít cestu kolem, přijďte se podívat. 

Petra Vlková

Výroba cihel – popis pracovního postupu
Domeček z cihel

 Materiál, potřeby, pomůcky: hlína, seno, sláma, voda, 
tenká dřívka, kbelík, forma na nepálené cihly, bedýnka, 
špachtle, tlačítko
Postup:
1) Z vody, sena, slámy, hlíny utvoříme hmotu.
2) Hmotu nabereme do rukou a vyválíme z toho kuličky.
3) Kuličky vložíme do formy na nepálené cihly, 
vytvarujeme a vytlačíme cihlu.
4) Ze zhotovených cihel postupně stavíme zdi domečku, 
okna uděláme z tenkých dřívek a pokračujeme dál.
5) Až je domeček hotový, střechu uděláme z dřívek a na 
ně položíme došky.
Postup je jednoduchý.

Sabina Hrazdilová, 5. ročník
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Zprávy z Rady

 Vážení čtenáři, ve sloupku VÍTE, ŽE Vás chceme 
informovat o zajímavých věcech projednávaných Radou 
obce, která se pravidelně schází každých čtrnáct dní. 
Vybrali jsme pro Vás ty nejzajímavější:

Rada obce schválila:
 l smlouvu o dílo na provedení autorského dozoru na 
akci „Sociální bydlení v obci Příkazy č. p. 20“ mezi obcí 
Příkazy a ARWORX s.r.o., Olomouc
l smlouvu na výkon autorského dozoru souvisejícího se 
zakázkou „Výtvarná a keramická dílna v suterénu objektu 
ZŠ č.p. 22 v obci Příkazy“ mezi obcí Příkazy a Ing. arch. 
Ivetou Trtílkovou, Olomouc, za cenu 12.100,- Kč včetně 
DPH
l cenovou nabídku Ecological Consulting a.s., Olomouc 
na činnost koordinátora BOZP v přípravě a realizaci stavby 
„Výtvarná a keramická dílna v suterénu objektu ZŠ č.p. 
22 v obci Příkazy“ - délka trvání 3 měsíce, cena celkem 
včetně DPH 44.770,- Kč, 
l cenovou nabídku Ecological Consulting a.s., Olomouc 
na činnost koordinátora BOZP v přípravě a realizaci 
stavby „Stavební úpravy rodinného domu na bytový dům  
v obci Příkazy č.p. 20“, délka trvání 12 měsíců, cena 
celkem včetně DPH 145.321,- Kč.
l cenovou nabídku KM admin s.r.o., Kroměříž na 
organizační zajištění zadávacího řízení na zhotovitele 
veřejné zakázky „Doplnění kanalizace a biologické 
dočišťovací nádrže – Hynkov“. Celková cena 48.400,- Kč 
včetně DPH. Jedná se o zadání a administraci výběrového 
řízení na stavbu biologických rybníků na Hynkově
l finanční dar TJ Sokol Hynkov ve výši 3.000,- Kč na 
akci GULÁŠFEST, konaný dne 29.8.2020 na Hynkově
l žádost pana Jiřího Svobody, o pronájem nebytových 
prostor - restaurace Záložna, včetně přilehlých prostor dle 
vyvěšeného záměru na pronájem těchto prostor na úřední 
desce.
Cena za pronájem 12.500,- Kč/měsíc, k tomu bude 
připočtena cena za spotřebované energie
l zaslání žádosti na Povodí Moravy, s.p. o vyjmutí míst- 
ní části Hynkov ze záplavové oblasti a umožnění výstav- 
by nových domů za stanovených podmínek mimo 
zastavěnou část obce - místní část Hynkov
l žádost ZŠ a MŠ Příkazy p.o., o schválení  daru ve výši 
29.000,- Kč dle Smlouvy o poskytnutí daru mezi ZŠ a MŠ 
Příkazy p.o. a Pomáháme školám k úspěchu o.p.s., Praha 
4. Dar bude použit na podporu vzdělávání a zlepšování 
kvality výuky a prostředí v základní škole. 
l smlouvu o poskytnutí užívacích práv, technické 
podpory, datového provozu a dalších služeb mezi Obcí 
Příkazy a GEOCENTRUM, spol. s r.o., Olomouc. Jedná 
se o zajištění provozu informačního systému obce.
l smlouvu mezi Obcí Příkazy na KM admin s.r.o., 
Kroměříž na činnost Pověřené osoby týkající se projektu 
„Rekonstrukce digitální učebny a bezbariérové úpravy 

v objektu základní školy“ za cenu ve výši 24.200,- Kč 
včetně DPH.
l příkazní smlouva mezi Obcí Příkazy a KM admin 
s.r.o., Kroměříž na zajištění výběrových řízení rámci 
projektu „Rekonstrukce digitální učebny a bezbariérové 
úpravy v objektu základní školy“ za cenu ve výši 36.300,-
Kč včetně DPH.
l souhlas Městského úřadu Litovel, odbor výstavby 
s provedením ohlášeného stavebního záměru „Stavební 
úpravy za účelem změny v užívání objektu zemědělské váhy 
na stánek zmrzliny“ Jedná se o bývalou cukrovarnickou 
váhu u silnice za mateřskou školou, kterou nový majitel 
upravuje na zmrzlinový stánek 
l smlouvu o zřízení služebnosti mezi Olomouckým 
krajem, zastoupený Správou silnic Olomouckého 
kraje, p.o., Olomouc, Karlem Johannesem, Příkazy  
a Obcí Příkazy, náklady hradí investor. Jedná se o zřízení 
služebnosti na pozemku kraje pro vodovod a kanalizaci  
k nově vytvořeným stavebním pozemkům v Hliníku
l žádost Ing. Radima Dolečka, projektování staveb, 
Česká Skalice o vydání souhlasu k provedení stavebního 
záměru „Zpracování projektové dokumentace na instalaci 
vysokorychlostního vážení v lokalitě II/635 u obce 
Příkazy“. Vysokorychlostní váha bude umístěna na krajské 
silnici v úseku mezi sídlem společnosti Faksa-Straka  
a váhou (zmrzlinovým stánkem)
l žádost Ageris s.r.o., Brno o vyjádření k projektové 
dokumentaci - realizace společných zařízení v k.ú. Hynkov 
– I. Etapa. Realizační projektová dokumentace je hotova 
a Státní pozemkový úřad zahájí vyřizování stavebního 
povolení. V první etapě je zahrnuta stavba cesty – napojení 
Haťové cesty až na Hynkov, dále cesta od Třeškového po 
zemní hrázku u Mlýnského potoka a cesta od Berkového 
kolem plánovaných biologických rybníků po katastrální 
hranici se Skrbení. Všechny cesty budou zpevněny 
asfaltobetonem a kolem cest bude výsadba zeleně. Dále 
pak je plánována výsadba zeleně západně u Hynkova  
a průleh na katastrální hranici se Lhotou, který bude 
odvádět přebytečnou vodu do melioračního příkopu.
Do první etapy se bohužel nedostala stavba polní cesty na 
Lhotu a stavba polní cesty na Horku nad Moravou.
l nabídku p. Libenského ze Šternberka na odhlučnění 
dveří mezi klubovnou a velkým sálem, bude použit 
akustický samet, vysoké řasení, konfekce v ceně 19.000,- 
Kč a kolejnice 12.000,- Kč bez DPH, a dále odhlučnění 
dveří mezi malým sálem a velkým sálem, dvoje dveře, 
akustický samet, vysoké řasení, konfekce v ceně 19.000,-/
ks, cena celkem 38.000,- Kč a kolejnice ruční 2x 12.000,- 
Kč, celkem 24.000,- Kč bez DPH
l návrh ceny na technický dozor stavby (TDS) od Ing. 
Vladimír Blaho, TSaB, spol. s r.o. Olomouc na akci  
„Příkazy, cyklostezka - směr Senice na Hané a Příkazy, 
cyklostezka - směr Skrbeň“ za cenu 14.520,- Kč včetně 
DPH/měsíc
l návrh cen pro provedení provozních revizí plynového 
a tlakového zařízení obce od Vlastislava Čunderle- 
ho, Seloutky okr. Prostějov
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l žádost TJ Sokol Hynkov o poskytnutí individuální 
dotace z rozpočtu obce ve výši 10.000,- Kč
l Rada obce schválila odpuštění nájemného nájemci 
restaurace v Záloženském domě za měsíc 11 a 12/2020  
v souvislosti s vyhlášeným nouzovým stavem a uzavře- 
ním restauračních zařízení
l žádost Charity Šternberk, středisko Litovel o pos- 
kytnutí finančního příspěvku na činnost ve výši 8.000,- Kč 
na rok 2020
 
 Zastupitelstvo obce dne 17.9.2020 schválilo:
l rozpočtovou změnu č. 9
l výsledek výběrového řízení na veřejnou zakázku: 
„Příkazy, cyklostezka - směr Senice na Hané, Příkazy, 
cyklostezka - směr Skrbeň“.
Dle hodnotícího kritéria s nejnižší nabídkovou cenou 
byla vyhodnocena jako nejlepší nabídka: SWIETELSKY 
stavební s.r.o., odštěpný závod Dopravní stavby MORA- 
VA, s nabídkovou cenou 8.451.280,00 Kč bez DPH.
l bezúplatný převod vodovodního a kanalizačního řádu 
v lokalitě Hliník na pozemcích parc. č. 477/13, 1163/1, 
1163/6 a 1168/3 v k.ú. Příkazy do majetku obce Příkazy 
od Karla Johannese, bytem Příkazy, v hodnotě 665.500,- 
Kč

Josef Škrabal

* Iveta a Vladimír Vaňkovi z Chořelic (bohatá expozice dýní 
v košíčku, věneček a kytice ze sušených květin, bylinkové 
sirupy k ochutnání a háčkované i dřevěné postavičky)
* Alena Dostálová (zajímavá expozice výpěstků a jejich 
instalace)
* Jarmila Koblihová (veliké fuchsie a kopřivěnky v kvě- 
tináčích)
* Alena Vitásková (výpěstky ovoce, zeleniny a věneček)
* Eva Madasová (černé ředkve, červené „BABY“ řepy,  
cínie)
* Miroslava Fišarová (pór, čínské zelí „Paket“, kadeřávek, 
rozmarýn, podzimní astry)
* Josef Škrabal (obří kadlátky z dědiny)
* Zdena Zbořilová (expozice úrody z Hanáckého muzea  
v přírodě)
* Martina Sirotková (expozice dýní - „Dýňový ráj“ na 
kolečkách)
* Rodina Hildebrandova (obří jablka a meloun)
* Kamila Polášková (kytice, veliké švestky a ořechy)
* Jiřina Haderková a Zdeněk Čapka (11 odrůd hrušek, 
NASHI, kdoule, kytice a paličkovaná krajka - motýli)
* Gabriela Kvapilová (vazba: „poklady naší zahrady“)
* Božena a Zdeněk Mikolajczykovi (papriky, vazba a věnce 
z přírodnin)
* Šnajdrovi (podzimní kytice)
* Jiří Hřivna starší (expozice jablek)
* Olga Žáková (podzimní kytice)
* Miroslava a Petr Vacovi (expozice ovoce a zeleniny)
* Zdena Kocourková (keramika: pes a pták)
* Ivana a Jiří Kratochvílovi (hroznové víno „Muškát“, hruš- 
ky „Bohemica“)
* Zbyněk a Petra Vlkovi (dýně máslová, kdoule)
* Rodina  Sauerova (okrasné dýně).
 Mnozí vystavovatelé věnovali své výpěstky z výstavy 
do školní kuchyně, takže dary našich sadů a zahrad mohli 
ochutnat i strávníci ve školní jídelně.
 V sobotu jsme otevřeli i prostory na dvoře obecního 
úřadu, kde děti i dospělí mohli zkusit vytvořit panenku ze 
slámy nebo jiné drobnosti z přírodnin. Rovněž měli možnost 
ochutnat dobroty z toho, „co se ôrodilo“, které napekly 
členky kulturní komise. Například kadlátkovou buchtu, 
jablečný či hruškový štrúdl, ořechovou bábovku, cuketovou 
nádivku; také se nabízel chléb s oškvarkovou pomazánkou či 
sádlem sypaný pórkem nebo cibulí, bylinková šťáva i burčák.
 Počasí přálo, bylo teploučko, jen vítr řádil, museli jsme 
tedy některé exponáty přesunout z návsi do závětří na dvoře.
 Letos podzimní výstavu v Příkazích vidělo mnoho občanů 
nejen z Příkaz. Pokud měli čas a zájem, podepsali účastnic- 
kou listinu. Podpisů bylo 255; u mnoha byl i pochvalný zápis  
o dojmech z výstavy. 
 Velký dík patří všem, kteří se o letošní výstavu zasloužili 
i těm, kteří jí dali chvilku svého času jako diváci. Ještě bych 
chtěla poděkovat členům kulturní komise při Radě obce 
Příkazy, kteří výstavě věnovali nejen tři dny v době konání 
akce, ale i další dobu před ní.

Božena Mikolajczyková
Fotodokumentaci z výstavy lze zhlédnout na:
www.prikazy.cz/kultura-fotogalerie

Podzêm – aneb, co se ôrodilo

 Výstava výpěstků, bylinek, dobrot z nich k uchování na 
zimu, podzimních květinových i jiných vazeb z přírodnin, 
keramiky a také obrázků i drobných prací s podzimní 
tématikou žáků naší mateřské a základní školy se uskutečnila 
letos po sedmé. Tentokrát jsme měli možnost vidět dodané 
exponáty v budově obecního úřadu během dvou dnů, tedy  
2. a 3. října 2020. 
 Občané nám je přinášeli na „obec“ již ve čtvrtek 1. října 
odpoledne, kdy jsme začali výstavu instalovat. S touto prací 
jsme pokračovali dopoledne v pátek. Zahájení výstavy bylo 
2. října ve 14 hodin, kdy shodou okolností rovněž začaly 
volby do senátu a do krajských zastupitelstev, což jsme si 
při plánování obecních akcí neuvědomili.  Ale snad většině 
občanů příliš nevadilo, že při cestě k volební urně projdou  
i výstavu, již jsme mohli uspořádat díky vedení obce, 
obecním zaměstnancům, žákům a pedagogům Základní  
a Mateřské školy v Příkazích i všem dalším vystavovatelům, 
které bych ráda vyjmenovala v pořadí, v němž své exponáty 
přinesli.

* Sociální podnik JASAN, s.r.o., Velké Hostěrady (BIO 
sirupy, pesta marmelády, které lze zakoupit)
* Jarmila Hřivnová (okrasné a keramické dýně)
* Miroslava a Oldřich Kvapilovi (bohatá expozice ovoce, 
zeleniny, ořechů, květin i raritních tvarů brambor)
* Michal Směšný (vlašské ořechy s červenou slupkou jader)
* Elenka Gárská (panenka ze slámy)
* Renata Mikotová (patizony, cuketa, lískové ořechy, bílé 
jiřiny)

www.prikazy.czwww.prikazy.cz
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Výsledky voleb do 
Senátu Parlamentu ČR konané

ve dnech 2. a 3.10.2020

v obci Příkazy, volební okrsek č. 1
Počet zapsaných voličů 251
Volební účast  43,03 %
Počet odevzdaných úředních obálek 108
Počet platných hlasů 106

v obci Příkazy, volební okrsek č. 2
Počet zapsaných voličů 803
Volební účast 42,84 %
Počet odevzdaných úředních obálek 344
Počet platných hlasů 329

v obci Příkazy, volební okrsek č. 1 - Hynkov
Počet zapsaných voličů 251
Volební účast 44,62 %
Počet odevzdaných úředních obálek 112
Počet platných hlasů 108   

v obci Příkazy, volební okrsek č. 2
Počet zapsaných voličů 803
Volební účast 43,09 %
Počet odevzdaných úředních obálek 345
Počet platných hlasů 337

Výsledky voleb do zastupitelstva kraje
konané ve dnech 2. a 3.10.2020

Název strany Počet hlasů 
okrsek č. 1

Počet hlasů 
okrsek č. 2

1 Stanislav Kaláb 7 11

2 Radek Vincour 4 27

3 Marek Ošťádal 66 187

4 František John 6 27

5 Antonín Baudyš 0 4

6 Jan Zahradníček 17 48

7 Jaroslav Vomáčka 6 25

Název strany Počet hlasů okrsek č. 1 Počet hlasů okrsek č. 2

5 Demokratická strana zelených – ZA PRÁVA ZVÍŘAT 0 1

16 Svoboda a přímá demokracie 10 12

21 PIRÁTI a STAROSTOVÉ 26 108

22 Moravané, pro zachování Moravy… 1 1

33 Občanská demokratická strana 3 27

38 Dělnická strana sociální spravedlnosti 0 1

40 SDRUŽENÍ PRO REPUBLIKU 0 1

50 ANO 2011 33 75

52 ČSSD a Patrioti Olomouckého kraje 7 25

63 Komunistická strana Čech a Moravy 14 9

64 Spojenci – Koalice pro Olomoucká kraj 9 48

66 Soukromníci a ODA 2 1

68 Koruna Česká 0 1

70 Trikolóra hnutí občanů 3 25

82 ROZUMNÍ 0 2

Název strany Počet hlasů 
okrsek č. 1

Počet hlasů 
okrsek č. 2

3 Marek Ošťádal 62 191

6 Jan Zahradníček 11 27

Výsledky voleb do
Senátu Parlamentu ČR 2. kolo konané

ve dnech 9. a 10.10.2020

v obci Příkazy, volební okrsek č. 1
Počet zapsaných voličů 251
Volební účast 29,08 % 
Počet odevzdaných úředních obálek 73
Počet platných hlasů 73

v obci Příkazy, volební okrsek č. 2
Počet zapsaných voličů 803
Volební účast 27,15 %
Počet odevzdaných úředních obálek 218
Počet platných hlasů 218
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NABÍDKA POMOCI

 Prožíváme období, které není jednoduché a mnoho  
z nás se může dostat do složité životní situace. Pokud 
byste se do takové situace dostali, neváhejte kontaktovat 
obecní úřad.
 Můžeme Vám zajistit dovoz obědů, léků, nákup 
potravin či dalších věcí, které si aktuální situace vyžádá.

Kontakty:
723 395 604 - starosta
602 752 314 - místostarosta 
585 967 306 - kancelář obecního úřadu
E-mail:  obec@prikazy.cz

739 843 051 - rozvoz obědů ze Záložny
www.restaurace-zalozna.cz 

KULTURNÍ  AKCE  V  OBCI

JSOU  DO  ODVOLÁNÍ  ZRUŠENY.

Nebude ani výstava před Vánocemi. Mohli bychom si 
ale udělat výstavu betlémů za okny našich domů. Jako to 
dělávali naši předkové v dobách, kdy se ještě nezdobily 
vánoční stromečky  a dárečky se dávaly k betlémům. 

 Přeji všem pokojnou dobu adventní a pevné zdraví.

Mgr. Božena Mikolajczyková

Restaurace Záložna Příkazy nabízí

Rozvozové menu:
Polévky     35 Kč
Hotovky    99 - 135 Kč
Minutky   100 - 155 Kč
Bramborákové speciality 115 - 135 Kč
Řízky (kuřecí, vepřový)   95 Kč
Bezmasé (smažený sýr, zelen. rizoto, palačinky s ovocem,  
domácí marmeláda)   69 - 115 Kč
Přílohy      8 -   50 Kč

l možnost individuální objednávky
l rozvoz včetně alko i nealko nápojů
l čepované pivo v PET lahvích

Rozvážíme denně od 11 do ?? hodin nebo vyzvednutí  
u nás ve výdejním okénku.
Objednávky od 9 hodin na tel.: 739 843 051

www.restaurace-zalozna.cz
www.facebook.com/RestauraceZalozna

Sami to nezvládneme

 Sedím na nedělní předobědové tiskovce v našem Repre, 
popíjím pivo, poslouchám moudré i nemoudré úvahy zkušených 
myslivců a lesáků a přemýšlím, jestli, když si vezmu jednu 
jednohubku, které nám restaurace bezplatně nabízí, tuto uhradí 
zisk, které z mého jednoho, výjimečně dvou piv restaurace 
má. Jestli to, jak tam spokojeně jednou za týden sedíme, může 
stačit provozovateli na nájem, energie, případně plat nějakého 
zaměstnance. Samozřejmě, že ne. K tomu, aby se restaurace 
uživila, t.j. měla na úhradu nájmu, energií a mzdy zaměstnanců, 
musí vařit. Ale hlavně mít svoji klientelu. Konkurence je 
velká. Když jedu od Olomouce, vidím v Křelově poutače 
na Pevnůstku, u Křepelky zjišťuju, že je znovu otevřená a na 
druhou stranu láká restaurace Na statku ve Skrbeni. Směrem  
k Litovli vaří v hospůdce v Mezicích a v několika restauracích  
v Litovli. Spoléhat na to, že nám restauraci zachrání cizí kliente- 
la, je iluzorní. Obec postupně rekonstruuje hotel. Ale dovedete si 
představit hotel bez restaurace? Já ne. Přitom naše Repre, jehož 
součástí hotel s restaurací jsou, je naše pýcha a všichni okolní 
nám je závidí. Vzpomínám, jak jsem před lety dovedl do Repre 
svého spolužáka z gymnázia, známého olomouckého statika, 
když obec potřebovala statický posudek na věžičku hotelu. Celý 
objekt jsme prolezli. Byl jako v Jiříkově vidění, všechno si fotil, 
aby to mohl ukázat své ženě - architektce. Něco tak krásného na 
vesnici nečekal. A stejně tak obdivně o objektu mluvil otec mé 
švagrové z Hrubčic u Prostějova, jak za první republiky jezdili 
do Příkaz na plesy. Když jsem byl v roce 1991 v rakouském 
Grácu na týdenní exkurzi, viděl jsem v každé restauraci letáky 
s výzvou, aby lidé kupovali domácí potraviny. Bylo to těsně po 
vstupu Rakouska do EU. Napadlo mne udělat prostřednictvím 
našich novin takovou malou výzvu na podporu naší restaurace, 
ať už ji bude provozovat kdokoli. Příkazští patrioti - starousedlíci 
i vy noví, kteří jste se už s vesnicí sžili a nepovažujete ji jen za 
noclehárnu, navštivte občas restauraci našeho hotelu a dejte si 
něco dobrého k jídlu. Mají dobrého kuchaře, ceny jsou přijatel- 
né. Sám jsem se o tom několikrát přesvědčil. Co tak občas 
vzít do hotelu na nedělní oběd celou rodinu a ne, jako jedna 
kamarádka, zajet do Globusu a dovézt jídlo v kastrůlkách domů. 
Tím podpoří leda tak zahraniční majitele, kteří Globus vlastní.
 Ono, uvařit nedělní oběd není žádná sranda. Trvá to 
minimálně dvě hodiny. Vím, o čem mluvím. Když jsem v 41 
letech ovdověl a zůstal s třemi dětmi sám, nedělní obědy jsem 
dělával. K tomu ještě lívanec, štrůdl nebo tvarohové koláče a jako 
zákusek puding. Ne vždy byla moje snaha oceněna. Často jsem 
slyšel mrumlání - zas ten králík. A přitom jsem ho dělal na několik 
způsobů - pečený, smažený, na smetaně a občas guláš. Nádobí 
bylo jak v interhotelu, děcka se takticky vytratila, že se musí 
učit. Od té doby tvrdím, že bych nechtěl být žena, ani kdybych 
byl krásný jako Lolobridžida. Ono, dnes už nejsou dvory našich 
obydlí plné drůbeže a králíků. A tak suroviny na nedělní oběd 
musíte stejně koupit. A když je nakoupíte v Globusu, podpoříte 
zase jen ty zahraniční majitele. A tož moji milí spoluobčané, 
buďme trochu patrioty a podpořme naši restauraci. Že tam 
pozvete ženu na sváteční oběd nebo romantickou večeři. Nebo 
že tam uspořádáte nějakou rodinnou oslavu. Ono, my nedělní 
tiskovkáři to bez vaší pomoci nevytrhneme. Jinak se restaurace 
zavře a my tam občas nakoukneme jen v rámci prohlídek 
příkazských památek a budeme vzpomínat, jak příjemné tam 
bývalo posedět. 

Váš Standa Kovář

P.S.: v době mimořádných nařízení, je možné zajít k výdejnímu 
okénku pro předem objednané menu (jídelníček).
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Poděkování za schválení dotace  
a finanční dary

 Touto cestou bychom chtěli velmi poděkovat radě obce 
Příkazy za schválení dotace v hodnotě 20.000 Kč na zakoupení 
elektrického skútru pro handicapované osoby pro naši dceru 
Sáru. Cena tohoto skútru činí 137. 000 Kč + 19.900 zástěna proti 
nepřízni počasí (156.900Kč).
 Dále bychom rádi poděkovali manželům Spurným (fa.
PRESBETON) za finanční dar v hodnotě 25.000 Kč, manželům 
Gerbrichovým (fa. Gerbrich) – 12.000 Kč a manželům Sívkovým 
– 10.000 Kč. Díky této finanční podpoře bylo možné zakoupit 
tento skútr ještě před prázdninami a tím pádem je i příjemně 
strávit. Umožnilo nám to jezdit na výlety, procházky a dostat se 
na místa, která pro nás byla do této doby nedostupná. Jsme moc 
rádi, že se jich můžeme účastnit opět celá rodina. Ještě jednou 
děkujeme.

Petra a Radek Dostoupilovi

Zdravý rozum a dobrou náladu

potřebujeme, abychom už z těch informací o covidu nezblbli. 
Otevřu ráno noviny a na titulní stránce čtu, jak jsme v počtu 
nakažených nejhorší v Evropě. A všichni před námi zavírají 
hranice, abychom jim tam covid nešířili. Přijdu k počítači  
a nejvíc zpráv tam rozebírá, co jsme udělali špatně, že jsme do 
takové ostudy dospěli a ve večerních televizních zprávách slyším, 
jak počet zemřelých s covidem narůstá, v nemocnicích už jsou 
skoro obsazena všechna lůžka určená pro těžký průběh tohoto 
onemocnění a Němci nám je chtějí půjčit. Současně se otevřeně 
přiznává, že 80% tohoto onemocnění probíhá bez příznaků 
nebo jen s mírnými příznaky. K napsání tohoto příspěvku mne 
inspirovala partnerka, když mi vyprávěla, jak v čekárně na 
rehabilitaci neznámá žena se hrozila toho, že denně přibývá tisíc 
nakažených a reprodukční číslo je už 1,6. A to ještě nevěděla, 
že některé dny přibude daleko víc tisíc nově nakažených. Je mi 
té zestresované paní líto a přemýšlím, jak ten její stres ovlivní 
její imunitu. A takových lidí vidím kolem sebe víc. Doposud 
jsem si myslel, že největší strach mají Pražáci stojící hodinové 
fronty na vyšetření, aby za minimálně 1700 Kč zjistili, zda 
covid mají nebo nemají. Vím, že finanční stránka u nich nehraje 
roli, vždyť mají v republice nejvyšší platy. Ale stejně je jim to  
k ničemu, pokud to nepotřebují pro výjezd do zahraničí. 
Negativní výsledek už další den nemusí platit, pokud se někde 
nevědomky nakazí, ani jim neřekne, jestli se už někdy covidem 
nenakazili a mají již proti němu protilátky. Připadá mi, že 
společnost je těmito informacemi o covidu zbytečně stresována 
a strašena, u některých lidí vyvolávají paniku. Celý národ ví, 
co je reprodukční číslo, jak se do trasování zapojuje armáda, že 
vědci vymysleli chytrou karanténu a republikový semafor. Ale 
místo strašení je lidi třeba povzbudit, aby se nebáli a nepanikaři- 
li. Říct jim na rovinu, že virus se nepřestane šířit, dokud se jím 
nenakazí - promoří alespoň 70% populace. Nemáme se bát. 
Buď už jsme se s ním potkali a máme protilátky, nebo to setkání 
na nás ještě čeká. Ale většina z nás toto setkání s covidem ani 
nezaznamená. Lze ho zjistit vyšetřením na přítomnost protilátek 
proti covidu. Ty se vytvoří za cca 14 dnů po nakažení. Někdy  
v dubnu se vyšetření provedlo u průměrného vzorku populace ve 
dvou okresech a procento zamoření tam bylo kolem 2. Bylo to 
však brzo a bylo to i zásluhou zavedených opatření. Tehdy jsme 

byli opravdu nejlepší. Ale státy, které to tehdy zvládaly špatně  
a zavedly přísná opatření později, jsou na tom teď paradoxně lé- 
pe. Víc lidí se tam na jaře přirozeně promořilo, bohužel i zemře- 
lo, a teď tam při vyšetřeních zjišťují méně nově nakažených. Je 
to logické. Z tohoto pohledu je zbytečné kritizovat rozvolnění 
opatření v létě. Více lidí se tehdy promořilo, ale to k vytvoření 
kolektivní imunity nestačilo. To všechno epidemiologové vědí.  
V poslední době vystoupilo několik významných našich lékařů, 
za všechny jmenuji kardiochirurga Pirka nebo propagátora 
celostní medicíny Hnízdila, a vyzvalo vládu, aby opatření pro- 
ti šíření covidu zmírnila. Ono, takových odborníků s takovým 
názorem je na světě víc. Ale opatření jako u nás se zavádějí 
na celém světě. Jakoby jakási neviditelná ruka celému světu 
nařizovala - vyšetřujte co nejvíc a zavádějte přísná opatření. 
Ale proč? Abychom pak zásluhou i bezpříznakových zjištěných 
trasováním byli nejhorší v Evropě? Nebo měli polovinu národa 
v karanténě? Místo toho by se mělo publikovat, kolik lidí už 
má protilátky. Navíc, dál strašit, že tyto protilátky působí 
jen krátkodobě, je scestné. Kromě těchto zjistitelných, tzv. 
humorálních protilátek, které jsou detekovatelné z krve, má kaž- 
dý organizmus ještě tzv. buněčnou imunitu, která si virus pa- 
matuje a případné nové infekci buď zabrání nebo ji zmírní. Ono, 
zastavit šíření virů, které způsobují respiratorní onemocnění, je 
iluzorní; lze je nošením roušek jen zpomalit a mít pod kontrolou 
promořování do doby, než bude k dispozici vakcina nebo bude 
dosaženo promoření, které zabrání dalšímu šíření viru. To je, 
když minimálně 70% obyvatel bude mít protilátky. S podzimem 
přicházejí nachlazení od mírné rýmy, kataru horních dýchacích 
cest, často i angíny, kolem Vánoc přijde ještě chřipka. Neví se, 
jak bude probíhat kombinace těchto nemocí s covidem. Jestli 
by vyšší počet hospitalizovaných naše zdravotnictví zvládlo.  
Z tohoto pohledu je zpomalování promoření rozumné. Je mi lí- 
to profesora Prymuly, že to musí všechno řídit. Nikdo ho v tom- 
to státě nebude mít rád. Ať udělá, co udělá, řeknou někteří, že 
by to udělali lépe. On však nese zodpovědnost, a kdyby zemřelo 
hodně lidí, nezbylo by mu než emigrovat.
 A tak se covidu nebojme, přijdou i horší věci. Mějme na 
paměti úsloví našich předků, že jen ve zdravém těle je zdravý 
duch. Pročisťujme plíce procházkami, běháním nebo i jízdou 
na kole v přírodě. Používejme nejdostupnější antivirotikum, 
kterým je česnek. Každé ráno pokoušu stroužek česneku, zajím 
ho jablkem a mohl bych jít třeba hned na rande nebo k zubaři. 
A k zlepšení nálady si dejte štamprličku slivovice. Je to i jakási 
vnitřní dezinfekce. Na nařízená opatření, která se nám zdají 
nesmyslná, nadávejme, ale dodržujme je.
 Když jsem si přečetl, co jsem dosud napsal, nejsem si jistý, 
jestli jsem vás uklidnil. A tak vám na dokreslení povím něco 
ze své víc jak padesátileté zvěrolékařské praxe. I zvěrolékaře 
příroda občas zaskočila nějakým novým virovým onemocně- 
ním. Povím vám o dvou, která mne zaskočila, protože byla nová.
 Měl jsem tehdy ve svém veterinárním obvodě i Náměšť na 
Hané. Ráno mi volal zootechnik mající na starosti chov prasat, 
že tam na výkrmně uhynulo do rána několik prasat. Uhynulá 
prasata byla ve velmi dobrém výživném stavu. U většiny 
živých jsem viděl vodnaté průjmy a občas i zvracení. Ta s tě- 
mito příznaky měla vysokou horečku, což vylučovalo otravu 
nebo závadné krmivo. Nařídil jsem hladovku, ale během dvou 
dnů se onemocnění objevilo ve všech stájích. Bylo to do té 
doby neznámé onemocnění. Později se zjistilo, že původcem 
je nový virus, označený jako virus prasečí gastroenteritidy. 
Dospělá prasata se sice postupně vyléčila, ale selata dehydrata- 
ci způsobenou průjmem těžce snášela; měli jsme k dispozici 
jen injekční rehydratační roztoky. Ale bylo to málo efektivní. 
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Efektivnější byla léčba rekonvalescentním sérem, získaným 
z krve uzdravených prasat. Onemocnění proběhlo celou 
republikou. Asi po roce se podařilo vědcům z hradecké lékařské 
fakulty vyrobit vakcínu, ta se pak začala vyrábět komerčně.  
V současné době se už toto onemocnění u nás nevyskytuje.
 Na takové druhé dosud neznámé onemocnění jsem narazil 
v Seničce, kde do rána na teletníku uhynuly tři asi půlroční 
jalovice. U dvou jsem provedl pitvu a vzorky odeslal do 
laboratoře. Na pitvě jsem nezjistil žádný zánět plic (nestihl se 
vytvořit), jen rozšířené srdce a krvavou pěnu v plících. Dnes se 
této přehnané obranné reakci říká cytokinová bouře, my jsme 
tehdy říkali, že srdce to nezvládlo. Ve stáji bylo několik kusů 
ve vážném stavu, zvířata těžce dýchala, měla vysokou horečku, 
ležící jsem nechal ze stáje vyvézt. Všechny zjevně nemocné jsem 
léčil tehdy jedině dostupným širokospektrálním antibiotikem – 
tetracyklinem, na podporu srdce jsem píchal Cofein, nesteroidní 
injekční antiflogistika nebyla tehdy k dispozici. Z léčených ještě 
do rána dva kusy uhynuly, k mému údivu ani jedna jalovice, 
kterým jsem nedával šanci a nechal je vyvézt mimo stáj. Tehdy 
jsem si uvědomil, jak důležitý je pro léčbu plícních onemocnění 
čerstvý vzduch a v něm obsažený kyslík. Některá zvířata, 
která onemocnění přestála, zakrsla a byla z chovu vyřazena. 
Na porážce se u nich zjistily srůsty plic se stěnou hrudní  
a osrdečníkem. Původcem byl virus „přepravní“ choroby, která 
se do republiky dovezla se zvířaty na zlepšení genofondu. Dnes 
se mu říká syncytiální virus a je nejvíc plíce devastujícím vi- 
rem, který známe. Léčil jsem na teletníku necelých deset 
procent z ustájených zvířat, nemoc proběhla všemi stájemi  
a projevila se v nich jen jako občasné pokašlávání, které nebylo 
léčeno. Asi po měsíci, když onemocnění skončilo, jsem provedl 
vyšetření krve na protilátky u zvířat, která zjevně neonemocněla 
a nebyla léčena. Z deseti odebraných vzorků na teletníku v osmi 
byly protilátky a stejně tak u vzorků krve z jiných stájí. Těch 
osmdesát procent zvířat s protilátkami zabránilo dalšímu šíření 
viru a ochránilo i zvířata bez protilátek. Tomuto se říká kolektivní 
imunita. Z uvedeného vyplývá, že ani u tohoto agresívního viru 
neonemocní všichni jedinci a že u většiny proběhne setkání  
s virem bezpříznakově nebo jen s mírnými příznaky. U některých 
virových onemocnění stačí k zabránění dalšího šíření viru, když 
v populaci je sedmdesát procent jedinců s protilátkami, ale např. 
u viru spalniček to musí být údajně minimálně 95%.
 Někdo namítne, že jsem k léčbě tohoto virového onemocnění 
použil antibiotika, když se ví, že antibiotika viry neničí. Ale 
zničí přemnožené a zvrhlé bakterie, kterým virus připravil 
živnou půdu. Ty jsou pak příčinou zánětlivých změn a zhoršení 
průběhu onemocnění.
 Zaujal mne interview europoslance Pospíšila, který s covidem 
skončil v nemocnici. Po jedné akci na pražském magistrátě 
dostal teplotu, zjistili mu koronavirus, teplota mu v karanténě 
neklesala, navíc po pěti dnech se výrazně zvýšila, tak se sám 
vydal do nemocnice, kde ho šest dní léčili. Ale i u běžné chřipky, 
když se situace nelepší, nasazují moudří lékaři antibiotikum, 
které zánět plic způsobený bakteriemi, jimž virus připravil 
živnou půdu, zvládne. Proto nebojme se, naše šarmantní obvodní 
lékařka moudrá je.
 A tož nevím, jestli jsem vám vysvětlil, jak to s těmi viry je. 
Hlavně nezapomínejte na pohyb na čerstvém vzduchu, česnek 
a my starší na nenahraditelný efekt štamprličky slivovice nebo 
decinky dobrého vína a věřit, že vše překonáme. No, a s těmi 
rouškami musíme bohužel nějakou dobu vydržet. Hlavně žádnou 
paniku. 

Váš Standa Kovář

35 let Seniorklubu Příkazy

 Klub seniorů v Příkazích je nepřetržitě činný již 35 let. 
Toto výročí jsme si připomenuli na slavnostní schůzi dne 
23. září na malém sále hotelu Záložna. Sešlo se nás skoro 
padesát a přivítali jsme mezi sebou i hosty – starostu obce 
Ing. Jaroslava Sívka s místostarostou Jožkou Škrabalem, 
předsedkyni Krajského svazu seniorů paní Milenu 
Hesovou i naše přátele ze seniorklubů Skrbeň a Křelov. Po 
zahájení schůze byli přítomní seznámeni s historií klubu 
a v krátkosti vystoupili i pozvaní hosté. Překvapením 
pro všechny přítomné bylo kulturní vystoupení. Svým 
zpěvem nás potěšily vnučky paní Mirky Davidové. Hana, 
Magdalena a Emílie Gerbrichovy za doprovodu Jirky 
Kašlíka zazpívaly několik skladeb ze svého repertoáru 
a sklidily zasloužený potlesk. Při následné volné zábavě 
bylo podáno i malé občerstvení.
 Pojďme si tedy připomenout něco málo z historie tohoto 
klubu. V roce 1973 byla v Příkazích založena Národopisná 
společnost. Za jejím vznikem stál pan Boleslav Vaca 
spolu s manželi Langovými. A to byl jen první krůček 
ke vzniku klubu seniorů. V listopadu roku 1985 se 
tato společnost změnila na klub seniorů a od této doby 
zde působí do dnes. Pan Boleslav Vaca byl od počátku 
předsedou tohoto klubu a hlavně motorem jeho činnosti. 
Samozřejmě nebyl jen sám. Postupně se k němu přidávali 
i další pomocníci. Jejich výčet je veliký a tak vzpomenu 
jen některé. Velkým přínosem pro něho byla spolupráce  
s panem doktorem Pavlem Pospěchem, a to nejen v klubu 
seniorů, ale hlavně i v budování místního Hanáckého 
skanzenu, kde byl prvním jeho správcem a dlouholetým 
průvodcem. S dokumentací o akcích klubu mu vydatně 
pomáhali pánové Stanislav Žváček, ředitel místní školy, 
Václav Klimeš a Karel Fišara. Tito tři pánové stejně jako 
pan Vaca již nejsou mezi námi a jsem rád, že i já osobně 
jsem se s nimi setkal. Co se týče filmové dokumentace, 
musím se zmínit i o panu Jiřím Linhartovi. Ten není 
sice místním občanem, ale ochotně do dnešních dnů 
přijíždí na všechny naše velké akce a díky němu je máme 
zaznamenány ve filmové podobě, a to z doby dřívější i ze 
současnosti. Velmi rádi se na pravidelných středečních 
schůzkách díváme na jeho filmy z našich zájezdů a plesů. 
Středeční schůzky nebo sousedská posezení, jak jsme si je 
nazvali, se pořádají již od roku 1986. Stále je o ně velký 
zájem, především když nás navštíví zajímaví lektoři z řad 
cestovatelů do vzdálených oblastí, umělců, sportovců nebo 
lékařů. Jejich výčet je veliký, a tak jen namátkou některé 
připomenu. Pozvání pana Vaci na besedu přijali například 
věhlasní lékaři doc. MUDr. Jiří Šantavý a prof. MUDr. 
František Gazárek, herci František Řehák, Ladislav 
Lakomý či Antonie Hegerlíková, fotbaloví reprezentanti 
Martin Kotůlek, Pavel Hapal a Radoslav Látal. Všechny 
lektory vyjmenovat nelze, a tak se těm, jejichž jméno zde 
neuvádím, omlouvám. 
 Po dvaceti letech, v roce 2005, předal pan Boleslav 
Vaca vedení seniorského klubu mladším členům. Vedení 
se ujala paní Mirka Davidová a úspěšně do dnešních 
dnů navázala na obětavou práci svého předchůdce, který 
jí ještě několik dalších let pomáhal svojí radou a svými 
zkušenostmi. Středeční schůzky v klubovně místního 
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hotelu se stále pořádají a okruh lektorů, a tím i témat 
přednášek a besed, se neustále rozšiřuje. Největší zájem je 
opět o cestopisné přednášky, a tak jsme se mohli seznámit  
i se značně exotickými oblastmi jako například se Saud- 
skou Arábií, Jordánskem, Íránem, Pákistánem, Kirgízií, 
Novým Zélandem, Etiopií, Tanzánií, Venezuelou a mnoha 
a mnoha dalšími. Mezi celou řadou přednášejících bylo 
i několik zdejších nebo nákelských občanů jako MUDr. 
Ivana Spurná, Lubomír Tesař, dr. Dina Štěrbová, Dušan 
Večeřa, Eva Gabrielová, Jirka Vaca, Jirka Škurek, Lucie 
Bittnerová nebo Tonda Rozbroj. Za našeho považujeme 
i stálého návštěvníka doc. Andreje Pavloviče. I těch 
„přespolních“ přednášejících byl bezpočet. Všichni 
zaslouží naše poděkování. 
 Zájezdy se rovněž stále uskutečňují, a tak jsme společ- 
ně každý rok navštívili řadu měst a památek i výrobních 
podniků v blízkém i vzdálenějším okolí. Jen namátkou 
uvedu města Telč, Třešť, Javorník, Zlín, Frýdek-Místek 
a Uničov, hrady a zámky Bruntál, Potštejn, Ratibořice, 
Plumlov, Hradec nad Moravicí, výrobní podniky Irisa 
Vsetín – vánoční ozdoby, Marlenka-medové dorty, likérka 
Prostějov, soukromá sklárna ve Vrbně pod Pradědem, 
konzervárna Alibona a pivovar v Litovli, čokoládovna  
v Troubelicích. 
 Mezi naše největší a oblíbené akce patří letní posezení 
s bohatým občerstvením, hudbou a tancem na dvoře pana 
Jirky Kašlíka, předsilvestrovské odpolední posezení opět 
s hudbou v malém sále a samozřejmě již tradiční ples 
seniorů ve velkém sále hotelu Záložna, na který se sjíždí 
účastníci i z okolních klubů. V únoru příštího roku se tento 
ples uskuteční již po dvacáté.
 Členky klubu také pravidelně cvičí v tělocvičně místní 
školy. Během těchto cvičení i natrénují taneční vystoupení, 
které jim ochotně vymyslí paní Lenka Večeřová a Eva 
Prázdná. S těmito kreacemi zpestřují nejen seniorský 
ples, ale i jiné místní kulturní akce jako například kácení 
máje a v posledních letech se pravidelně účastní i taneční 
přehlídky ve Velkém Týnci. Aktivit je tedy spousta a vy- 
jmenoval jsem jen ty největší.
 Zmínit se rovněž musím i o naší sponzorské a charitativ- 
ní činnosti. Každý rok pořádáme sbírku pro Nadaci prof. 
Vejdovského a posíláme peněžní dar pro slabozraké děti, 
přispíváme sbírkou na Den dětí v Příkazích, darovali jsme 
5000,- Kč nemocnici dr. Štěrbové v Himalajích a 1000,- 
Kč na keramickou pec v místní škole. Poděkování patří 
všem, kteří se na jejich organizování podílí a pomáhají 
naši předsedkyni paní Mirce Davidové. Rovněž bych chtěl 
poděkovat starostovi Ing. Jarkovi Sívkovi a celému vedení 
naší obce za vstřícnost a ochotu pomoci našemu klubu. 
Poděkování patří rovněž vedení ZD Unčovice, které na nás 
také pamatuje s pomocí.
 Nezbývá mi než nám popřát, aby se naší činnosti stále 
dařilo. Měli jsme dobré nápady, jak naši práci zatraktivnit 
a přitáhnout do svých řad i další mladší seniory. Musím 
konstatovat, že se nám snad práce daří. Počet členů se 
stále pohybuje kolem padesáti, což je v okrese Olomouc 
nadprůměrné číslo. Letošní rok je díky záhadné infekční 
nemoci trochu zvláštní. Svoje aktivity, a to nejen my, 
jsme museli přerušit. Pevně věřím, že v našem regionu se 
nebude zdravotní stav horšit. Do konce tohoto roku musí- 

2 x foto k článku - „Z činnosti Mysliveckého spolku Příkazy“. 
Zleva předseda MS Zdeněk Čapka, 2. místo Lubomír Kostka, 
1.místo Jiří Sláma, 3.místo Richard Vaverka, místopředseda 
Tomáš Veverka

Místopředseda Tomáš Veverka, předseda Zdeněk Čapka, finanční 
hospodář Václav Klimeš

me bohužel všechny připravené akce opět zrušit a res- 
pektovat vládní krizová opatření - doufám, že snad 
budeme moci uspořádat alespoň tradiční předsilvestrovské 
odpoledne s tancem i hudbou. Přeji všem seniorům do 
příštích dnů hodně optimismu a samozřejmě to hlavní,  
a to je zdraví.

Jaromír Tomanec, Seniorklub Příkazy
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tak matka příroda nám připravila další těžké chvíle v podobě 
dešťů a podmáčení prostor střelnice těsně před uskutečněním 
střeleckého dne. Vše se ale zvládlo ke spokojenosti hostů  
a na návštěvnost především střelců to nemělo vliv. Velký dík za 
spolupráci patří také majiteli firmy „Olstroj“. Po prázdninách  
a dovolených se mělo u nás v obci uskutečnit setkání sokolní- 
ků a také v měsíci říjnu jsme se měli spolu s okresním myslivec- 
kým spolkem podílet na organizaci podzimních zkoušek 
loveckých psů v našem revíru. Bohužel, ani tyto dvě akce 
neproběhly ke spokojenosti organizátorů, ale hlavně Vás diváků 
a podporovatelů naší činnosti. Při návštěvě sokolníků nám 
vše opět pokazilo organizaci a tím celý průběh jednak striktní 
omezení co do počtu nejen sokolníků, ale hlavně Vás diváků. 
Také letošní deštivé a větrné dny sehrály své. Přes všechny 
problémy se setkání a lovy v omezeném měřítku u nás a okolních 
honitbách uskutečnily a předseda olomouckého sokolnického 
střediska myslivec Vladimír Hanák po ukončení akce poděkoval 
organizátorům, především našemu mysliveckému hospodáři 
Ivoši Lakomému a vedení obce zastoupeného starostou Ing. 
Jaroslavem Sívkem za veškerou pomoc s organizací, ubytová- 
ním a s přáním lepších zítřků odjel. Již zmiňované zkoušky 
ohařů a ostatních plemen se u nás v honitbě uskutečnily  
10. října. Bylo předvedeno 15 ohařů rozdělených do tří skupin 
a 2 malá plemena ve čtvrté skupině. Tak, aby bylo vyhověno 
nařízení co do počtu scházejících se na venkovních místech. 
byl zrušen nástup všech zúčastněných, představení rozhodčích 
a seznámení s  průběhem zkoušek. Dokonce bylo rozhodnuto, 
že skupiny budou přijíždět v určitém časovém odstupu. Soutěž 
bude probíhat bez korony, tj. divácké veřejnosti. Po ukončení 
nebude ani slavnostní vyhodnocení a vyhlášení vítězů. 
 Ze sedmnácti psů zkoušky úspěšně dokončilo šest. Rovněž 
vyhlášení vítěze bylo velmi nezvyklé, vůdci psů byli voláni 
telefonem samostatně do prostor našeho mysliveckého domu, 
kde komise rozhodčích zpracovala konečné výsledky a následně 
jim byl předán diplom o absolvování podzimních zkoušek roku 
2020. Před úplným ukončením a odjezdem zhodnotil předseda 
OMS Olomouc Jan Nastoupil tyto velmi netradiční zkoušky  
a poděkoval za velmi dobrou organizaci, především 
mysliveckému hospodáři, místopředsedovi a myslivcům našeho 
spolku, kteří se podíleli na přípravě a vlastní akci.
 Co se týče nadcházejících loveckých dnů v naší honitbě, 
zatím nad nimi visí velký otazník. Myslím si, že to není naše 
hlavní priorita! Nejdůležitější je zdraví všech a brzký návrat ke 
klidným spokojeným dnům, jak jsme byli zvyklí. 
 Chtěl bych ještě zmínit, když nebyla naše bilanční schůze, 
že v loňském roce jsme do našich řad přijali dva nové členy, 
a to pana Františka Zapletala z Příkaz a dlouholetého našeho 
příznivce Štěpána Krčmáře. V průběhu roku se k nám hlásí 
také dva další myslivci Petr Gvozď z Přáslavic a Jiří Mildner ze 
Skrbeně. O jejich přijetí budeme rozhodovat koncem letošního 
roku, kdy uplyne roční doba nastavená naším provozním řádem. 

 O našem velkém věkovém průměru jsem již hovořil v minulých 
článcích a bohužel i našemu mysliveckému spolku se nemoci  
a mimořádné události nevyhnuly. Navždy do mysliveckého  
nebe odešli dva naši členové Ing. Standa Bartoň z Litovle, 
dlouholetý předseda revizní komise MS, a bývalý člen revizní 
komise Pepa Zbořil (Včelař) z Olomouce. Čest jejich památce. 
 Aby moje psaní neskončilo touto smutnou událostí, patří také 
poděkovat za práci našim jubilantům, kteří oslavili nejen v kru- 
hu rodinném, ale i v našem mysliveckém spolku své kulatiny  

Z činnosti Mysliveckého spolku Příkazy

Vážení spoluobčané!
 Nezadržitelně se blížíme ke konci letošního roku, a to, co 
se děje u nás, ale i v celém světě by nikdo začátkem Nového 
roku nečekal. Druhou lednovou sobotu jsme ještě uspořádali 
na velkém sále Záloženského domu myslivecký bál, který je 
tradičně vámi hojně navštěvován. Za přízeň a vaši účast Vám 
děkujeme. Po úvodní sadě hudební skupiny „Esmeralda“  
a následném nástupu vybraných členů našeho spolku k výřadu 
ulovené zvěře za zvuku trubačů byl myslivecký bál zahájen. 
Při zahajovací řeči jsem všechny přivítal s přáním příjemného 
večera a popřál všem do nového roku štěstí, spokojenost a hodně 
pevného zdraví. Ani ve snu by v tu chvíli nikoho nenapadlo, co 
bude v dalších měsících následovat. Jaká zákeřná a neviditelná 
bestie se k nám nezadržitelně blíží. 
 Již dnes si uvědomuji, jak každoročně při zahajovací řeči 
slova klidu a spokojenosti v rodinách, štěstí a zdraví nabyla na 
významu. Již dost! Stačí, že nás denně zahlcují informacemi  
v tisku, televizi, na internetu, kde se člověk hne, je nějaké 
opatření, omezení, statistiky nemocných. Přeji si a věřím, že  
i Vy všichni, aby,  jak rychle ten vir přišel, co nejrychleji také 
zmizel a vše bylo jako dřív.
 Vrátím se k Mysliveckému bálu. Nezapomněl jsem poděkovat 
našim drahým polovičkám za pomoc s přípravou mysliveckých 
specialit a dalšího občerstvení nejen při dnešním bále, ale 
na všech našich akcích v průběhu celého roku. Dále naše 
poděkování patří našim kamarádům a všem, co nám přispěli do 
tomboly finančními i věcnými dary. O půlnoční pauze hlavní 
pořadatel a předseda našeho mysliveckého spolku v jedné osobě 
Zdeněk Čapka společně s místopředsedou Tomášem Veverkou 
vylosovali tradičně bohatou tombolu. Tu hlavní (divočáka) si 
odnesl Zdeněk Prázdný a druhou cenu (srnu) vyhrála Květa 
Klimešová, naše fotografka. Stalo se tradicí, že na závěr ještě 
vylosujeme takzvanou cenu štěstí věnovanou naším členem 
Květošem Přidalem, s výherním losem si pro chladničku přišla 
Jarmila Koblihová. Po krátké chvíli bál pokračoval téměř do 
ranních hodin a věřím, že ke spokojenosti všech. 
 Také na únorové členské schůzi byl předsedou myslivecký 
bál hodnocen kladně, včetně stránky ekonomické. Dále  
v měsíci březnu proběhla v záloženském domě za naší pomoci 
chovatelská výstava trofejí pořádaná Okresním mysliveckým 
spolkem Olomouc. Věřím, že spousta z Vás i myslivecké 
veřejnosti si tuto každoroční akci nenechala uniknout. Této 
akce se již dotkla vládní nařízení o počtech lidí a ostatních 
hygienických požadavků. Výstava byla o jeden den zkrácena na 
pátek a sobotu. Také nedělní sněm byl poznamenán omezenou 
účastí a bylo zrušeno pozvání vyznamenaných členů za zásluhy 
o práci v myslivosti. Situace v dalších dnech vygradovala 
natolik, že připravovaná dubnová bilanční schůze musela být 
rovněž zrušena.  Do poslední chvíle jsme všichni věřili v po- 
řádání další naší naplánované střelecké soutěže na střelnici 
„Safari“. Bohužel ani ta nebyla povolena. Koncem června 
nám již situace dovolila uspořádat členskou schůzi, kde byl 
dodatečně schválen plán činnosti, finanční rozpočet na rok 2020 
včetně revizní zprávy hospodaření MS za rok 2019, kterou 
přednesl a nechal schválit člen revizní komise Ivo Špunda v zas- 
toupení nemocného předsedy RK Ing. Stanislava Bartoně.
 Situace se zdála klidnější, tak začaly přípravy další naší akce, 
a to střeleckého dne 23. července 2020 na střelnici „SAFARI“ 
o putovní pohár firmy „OLSTROJ“. Aby toho nebylo málo, 
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v roce 2019. Padesátiny oslavil v červenci Pavel Majer správce 
budovy MS. V srpnu oslavil 30 let místopředseda Tomáš Vever- 
ka, dále 70 let oslavil Ing. Stanislav Bartoň a posledním jubilan- 
tem v září, který oslavil 75 roků, byl Honza Lakomý. Oslaven- 
cům všichni gratulovali a dárek s gratulační listinou předal 
předseda společně s místopředsedou před zahájením členské 
schůze a následnou oslavou dle mysliveckých tradic v naší 
budově. 
 Co říci na závěr? Doufám, že tento bestiální vir není 
nedbalostně vypuštěn mezi lidstvo, jakoby nestačily různé úrazy, 
nemoci a podobně. Někteří opatření kritizují a vše zlehčují, ale 
jen pokud se to nedotkne jich samých a jejich nejbližších. Zatím 
není vidět za horizont, kde je té bestii konec. Musíme věřit, že 
bude zase lépe.

 Přeji si, abychom se ráno vzbudili a vše bylo zase jako dříve. 
K tomu Vám vše přejí myslivci pevné zdraví a spokojenost  
v rodinách.

V. Klimeš,  finanční hospodář MS

Hasičské jednotky zasahovaly na Hynkově

 Velké množství srážek na podzim letošního roku vytvořilo 
stav, že půda již nestačí stále přibývající dešťové srážky vsakovat 
a na polích i v lese se vytváří velká jezera vody.
 Jedno takové jezero se vytvořilo těsně u Hynkova, kde voda 
vystoupala až k domům manželů Urbánkových a Pithartových  
a nezbývalo moc až do úrovně vstupů do těchto domů.
 K záchraně před zatopením byla povolána jednotka 
hynkovských hasičů, na pomoc přijela také profesionální 
jednotka hasičů z Litovle, jednotka příkazských hasičů a pra- 
covníci obce s technikou. Vašek Konopka nahrnul novým 
obecním bagrem hráz podél polní cesty, aby se přitékající voda 
z polí zastavila. Hasiči nasadili plovoucí čerpadla (a hynkov- 
ští hasiči ještě velké čerpadlo), která vytvořenou lagunu vody 
u domů odčerpala do nové dešťové kanalizace. Hráz vydržela  
a hrozící nebezpečí bylo zažehnáno.
 Všem, kteří dobré věci pomohli, je potřeba poděkovat. 
Poděkování patří i občanům, kteří zasahujícím jednotkám uvaři- 
li čaj a také přinesli něco na zahřátí.
 Ukázalo se také, že dlouhodobé investice do vybavení hasičů 
a obecní techniky se vyplácí a slouží ku prospěchu.

Josef Škrabal 

Obnovená boží muka u Haťové cesty

 Historie této boží muky sahá do daleké minulosti.  
V knize PŘÍKAZY, čtení o hanácké vesnici od autorů dr. 
Pavla Pospěcha a Boleslava Vaci …... „postavil před stat- 
ný dub, který stával kousek od Haťové cesty, kamenný sloupek  
v letech kolem roku 1867 nový tehdejší majitel pozemku Josef 
Brach z č. 26. Na sloupek umístil pěkně malovaný na plechu obrázek 
Panny Marie. Sloupek byl postaven těsně u samého dubu mezi 
kořeny. Krátce před scelováním za bouře byl statný dub zasažen 
bleskem. Byl poškozen, a proto jej bylo nutno vykopat. Dub měřil  
v průměru 1,2 metru a kmen byl asi 4 metry dlouhý. Nebyl to 
dub velký, ale mohutný, vždyť stál tu sám, na všechny strany 
volný, pamětník starých časů, kdy ještě v těch místech bývaly 
louky a předtím les.
 Ačkoliv se při kopání dávalo pozor, kořeny dubu 
objímaly sloupek pevně a při kopání se sloupek zlomil. 
František Fišara dal kovářovi sloupek železem spojiti  
a postavil jej potom na bývalé místo. 
K němu zasadil dvě lipky a kaštan, před sloupkem 
udělal dubovou lavečku, na níž rády odpočívaly stařenky  
z Hynkova, když šly do kostela a nebo z něho z Nákla. Kolem 
chodívali také z Hynkova s pohřbem a u obrázku se tu loučívali 
s nebožtíkem.
 Po scelování a upravení pozemků zde se nacházejících octl 
se sloupek dále od cesty v louce, a proto byl přestaven k cestě, 
kdež posud stojí.“
 Totiž dlouho stál. Nárazem nějakého většího stroje 
byl pobořen a rozlomený na 3 kusy dlouho ležel v příkopě  
u cesty. Při kácení starých topolů a vysazení nové aleje stromů 
podél cesty byly tyto kusy sloupku převezeny na školní dvůr. 
 Boží muka byla opravena za pomoci kamenosochaře  pana 
Lubomíra Tesáka z Tučap a pracovníci obce boží muku vrátili na 
její původní místo u Haťové cesty na podzim roku 2019.
 Na sloupek je připevněna replika obrázku Ježíše Kris- 
ta darovaný jeho autorkou paní RNDr. Dinou Štěrbovou  
z Hynkova. 
 Zbývá ještě ta dubová lavečka a pěkná, vysazená kytička.
 Na jaro letošního roku bylo plánované setkání u boží muky 
s jejím požehnáním, ale to se již v důsledku koronavirové 
epidemie neuskutečnilo.
 Je to opravdu krásné místo a možná inspirace na pěknou 
procházku na čerstvém vzduchu a zastavení se.

Josef Škrabal
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Foto k článku „Obnovená boží muka u Haťové cesty“ Společnost Jamastav a.s. zahájila bourací práce na opravě 
domu č.p. 20, (bývalého holičství) pod podlahou  

v přízemí domu byla objevena skrýš

Oprava nájezdu do uličky k zahradní restauraci Na Rybníčku a vytvoření 
dvou nových parkovacích míst u veterinární ordinace před domem č.p. 27

Byla zahájena stavba cyklostezek na Senici na Hané a na Skrbeň. Na obrázku stavba cyklostezky na Skrbeň
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Finišují práce na stavbě nové polytechnické učebny  
v suterénu základní školy

Pokračují práce na stavbě nové kanalizace na Hynkově

Foto k článku „Hasičské jednotky zasahovaly na Hynkově“, jako důsledek nedávných dešťů
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